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Kuigi Eesti-taolisest niis-
kest parasvöötmest 
tulnud inimesele võib 

tunduda, et lehed kuuluvad 
iga rohelise taime juurde, 
pole see alati nii. Paljud, eriti 
maailma kuivematest paika-
dest pärinevad taimed saavad 
päris kenasti hakkama ilma 
lehtedeta või kui need ongi 
olemas, siis  vaid väga lühi-
kest aega. 

Üks taolisi taimi on Vahe-
merd piiravates maades, nii 
Euroopas kui Aafrikas, kas-
vav spartsium (Spartium 
junceum). Tegu on üheliigi-
lise perekonna, mis kunagi 
kuulus meilgi aedades kas-
vavate leetpõõsaste (Genis-
ta) perekonda, ainuesinda-
jaga. 

Üürike 
hiilgusaeg
Tavaliselt spartsium väljas-
pool oma kevadsuvist õitse-
aega turistide tähelepanu ei 

pälvi. Siis on tegu lihtsalt pik-
kade hallikasroheliste vitsjate 
vartega põõsaga, mis mittemi-
dagiütlevalt bussiaknast möö-
da vilksatab. Õitseajal on aga 
lugu hoopis teine. Siis kattub 
seni tähelepandamatu põõsas 
üleni kollaste hullutava aroo-
miga õitega. Kahjuks pole see 
aeg kuigi pikk, kestes vaevalt 
kuu. Seejärel muutub kollane 
aroomipall taas tagasihoidli-
kuks vartepusaks.

Sama lühike, kui on spart-
siumi õitsemine, on ka ta leh-
tede eluaeg. Need ilmuvad 
taime noortele võrsetel siis, 
kui ta kasvab – talvel ja va-
rakevadel, kui on aasta kõige 
niiskem periood. Niipea kui 
ilm muutub vahemerelisele 
kliimale omaselt kuivaks ja 
kuumaks, pillub spartisium 
lehed maha ning nende üles-
annet hakkavad täitma rohe-
lised ruljad varred. Lehtedest 

loobub taim seetõttu, et neist 
aurub liiga palju vett. 

Vaatamata lehtede puudu-
misele ja üürikesele õitseaja-
le, on spartsium Vahemere 
maades armastatud ilutaim. 
Põhjus – tema äärmine vas-
tupidavus. Taim talub põuda, 
päikest, viletsat mulda ning 
isegi kerge tulekahju ei suu-
da teda täielikult tappa. Ka 
maani maha lõigatuna tärkab 
ta juurekaelast uuesti. 

Oma vastupidavuse ja 
kahtlemata ka kaunite õite 
tõttu kasvatatakse spartsiumi 
sobiva kliimaga aladel kogu 
maailmas. Siiski soovitatak-
se temaga ettevaatlik olla – 
ülimalt elujõulise ning vastu-
pidava taimena võib ta ker-
gesti loodusesse putkata, kus 
hakkab looduslikke liike väl-
ja tõrjuma. 

Õnneks Eestit see oht ei äh-
varda. Spartsiumile sobiv tal-
vine temperatuur ei tohi lan-
geda oluliselt alla 0 °C.

Lehtedeta lõhnapomm

Sügisesel reisil Andaluusiasse äratas tähelepanu põõsastik, millel polnud lehti küljes. 
Rannikualal pikemat peatust tehes hakkasid silma kõrged puhmad, mille kohta ei oskagi 
öelda, kas nad olid põõsad või rohttaimed. Kui nende varred olnuks peenemad, ütlek-
sin, et need pikad saledad moodustised meenutasid hobuse sabajõhve. Võib-olla tekkis 
see kohatu võrdlus asjaolust, et paljud nimetatud taimsed salgud olid sõlme keeratud. 
Ilmselt on see seletatav mingi maagilise rituaaliga. Mind huvitab hoopiski, mis taim see 
säärane on.
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